

به نام خدا

مقالات، یادداشت های رسانه های روسیه

در تاریخ 15 ژوئیه 2022 برابر با 24 تیر 1401

مقالات و یادداشت ها

«زمان تغییرات اساسی فرا می رسد.» (شورای امور بین الملل روسیه)
«خط لوله گاز عربی در پیچ و خم های سیاست خاورمیانه» (شورای امور بین الملل روسیه)
«دوستی ارزشمندتر از اتحاد است.» (شورای امور بین الملل روسیه)
«قزاقستان اقلیم ویژه ای را برای کشورهای غیردوست روسیه ایجاد می کند.» (روزنامه «نیزاوایسیمایا گازیه تا»)
«آمریکا ایران را در از سرگیری گفتگو به عجله وا می دارد.» (روزنامه «نیزاوایسیمایا گازیه تا»)
«در مقابل ایران مقاومت خواهند کرد.» (روزنامه «کامرسانت»)
«لابی اسرائیلی در آمریکا: نگهبان پیوندهای ناگسستگی» (روزنامه «کامرسانت»)
«والری وژوتوویچ: روحیه اجتماعی روسها تقریبا به بضاعت مالی وابسته نیست.» (روزنامه «راسیسیکایا گازیه تا»)
«جنبش عدم تعهد به تحریم: صربستان و ترکیه» (مجله «روسیه در سیاست گلوبال»)
«بحران اکرین به مثابه ماشه تحولات برای آلمان» (باشگاه بین المللی مباحثه ای «والدای»)

سایت «شورای امور بین الملل روسیه» چکیده و متن کامل مصاحبه با فنودور لوکیانوف، سردبیر مجله «روسیه در سیاست گلوبال» و رئیس هیئت رئیسه شورای سیاست خارجی و دفاعی و عضو «شورای امور بین الملل روسیه» را با عنوان: «زمان تغییرات اساسی فرا می رسد.» به قلم ایساآک لویتان در تاریخ 14 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: هیچ کس قصد ساختن اتحاد شوروی را ندارد-این غیر ممکن است و حتی غیر لازم. هم روسیه و هم همه کشورهای شوروی سابق بعد از گذشت سی سال از فروپاشی شوروی به حدی رسیده اند که از آن پس فاز کاملا جدیدی آغاز شده است. این کشورها با واقعیت های دیگری، با تناسب متفاوتی از قوا در عرصه جهان مواجه شدند و جمهوری های سابق نه

تنها بحران ها را پشت سر گذاشتند، بلکه «هدفگذاری» را نیز تغییر دادند. پروسه ها اتمام منبع باقی مانده از اتحاد شوروی سابق، تغییر اوضاع خارجی و تغییر نسل های سیاسی را تسریع کرد. فاز آخر (تغییر نسل های سیاسی) تقریباً در سالهای 2017-2018 آغاز شد و به قدرت رسیدن زلنسکی در اکران در سال 2019 نیز از همین فاز بود. بحث بر سر بحران توسعه است، بحرانی خطرناک و کاملاً سرنوشت ساز: یا کشورها وارد سطح جدید می شوند، یا اینکه مشکلات بخاطر عدم مطابقت تصمیماتی که اتخاذ می شوند با چالش های زمانه، می توانند مرگبار باشند. این شامل روسیه نیز می شود، اگر اهدافی که در همان ابتدای زمامداری پوتین تعیین شدند را به یاد بیاوریم: بازسازی جایگاه و بازگشت به صفوف قدرتهای برتر جهان، این را متوجه می شویم. اما در ادامه چیست؟ فعلاً یک تصور کلی راجع به بازسازی نوعی حوزه نفوذ تاریخی است که پیش از هر چیز تأمین امنیت را شامل می شود، که بارها درباره آن در بالاترین سطح صحبت شده است. مناقشه با غرب نیز بدین خاطر پدید آمد که [غرب] نمی خواست تقاضاهای ما، اما بعداً مطالبات ما را نیز، بشنود و گوش کند. و ما تصمیم گرفتیم امنیت مان را بدون توجه به واکنش غرب، تأمین کنیم. در ادامه بسیار به این بستگی خواهد داشت که روابط ما با کشورهای مشخصی چگونه پیش خواهد رفت. روسیه ایده ضمیمه کردن همه چیز و همه کس را ندارد. تأمین تفاهم متقابل با کشورهای همسایه کفایت می کند، تا معلوم باشد که خط [قرمز] که آنها نباید از آن عبور کنند کجاست. نتایج کارزار اکران نیز باید این خطوط [قرمز] رفتاری را ترسیم کرده باشد.¹

«خط لوله گاز عربی در پیچ و خم های سیاست خاورمیانه» عنوان مقاله تحلیلی نوشته ناتالیا برنکووا، دکتر تاریخ، انستیتو روابط بین الملل و تاریخ جهان دانشگاه دولتی نیژنی نووگراد به نام «لوباچف» است که در تاریخ 14 ژوئیه 2022 در سایت «شورای امور بین الملل روسیه» منتشر شده است. لبنان، مصر و سوریه در تاریخ 21 ژوئیه 2022 توافقنامه ورادات گاز طبیعی از مصر به لبنان از طریق خط لوله گاز عربی را امضاء کردند. این پروژه توسط بانک جهانی تأمین مالی می شود و با مساعدت ایالات متحده به امضاء رسید. طبق اظهارات ولید فیاد، وزیر انرژی لبنان، قرار است حدود 650 میلیون مترمکعب گاز سالانه به نیروگاه برق در دیر عمار در شمال لبنان عرضه شود. این امکان تولید 450 مگاوات برق بیشتر در روز را فراهم می کند و دسترسی شهروندان لبنانی به برق را چهار ساعت در روز بیشتر می کند. میانجیگری آمریکا و موضع به اندازه کافی نرم آن در رابطه تحریم ها در انتقال گاز

¹ <https://russiancouncil.ru/analytics-and-comments/comments/nastupaet-vremya-kardinalnykh-izmeneniy/>

به لبنان از طریق سوریه بخاطر تمایل به ممانعت از ضعیف شدن نهادهای رسمی لبنان و گرفتن جای آنها از سوی بازیگران غیر دولتی که قدرتمندترین آنها حزب الله است، می باشد. خود توافقنامه واردات گاز از مصر برای لبنان گامی به سمت تنوع بخشی به ارتباطات منطقه ای و امیدواری به احیاء تدریجی صنعت برق است که به نوبه خود شرط لازم برای خروج تدریجی لبنان از بحران اقتصادی می باشد.²

سایت «شورای امور بین الملل روسیه» مقاله تحلیلی با عنوان: «دوستی ارزشمندتر از اتحاد است.» نوشته کیریل بابایف، فوق دکتر زبان، سرپرست انستیتو شرق دور آکادمی علوم روسیه، استاد دانشگاه مالی و عضو «شورای امور بین الملل روسیه» را در تاریخ 15 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: 16 ژوئیه 21-مین سالروز امضاء قرارداد حسن همجواری، دوستی و همکاری بین فدراسیون روسیه و جمهوری خلق چین است. این قرارداد را «سند قرن» مشارکت معاصر روسیه و چین می نامند و ظاهراً طبق روند روابط بین دو کشور، این سند حقیقتاً شانس این را دارد که یکی از محکم ترین قراردادهای دوجانبه بین المللی عصر ما شود، و این در مقطعی که به نظر می رسد کل سیستم روابط بین المللی به فروپاشی نزدیک می شود، بویژه ارزشمند است. مبنای روابط روسیه و چین را برابری، احتساب منافع یکدیگر و عدم وابستگی به وضعیت سیاسی و ایدئولوژیک تشکیل داده اند...³

روزنامه «نیزاوایسیمایا گازیه تا» مطلب با عنوان: «قزاقستان اقلیم ویژه ای را برای کشورهای غیردوست روسیه ایجاد می کند.» نوشته، آناستاسیا باشکاتووا، معاون بخش اقتصادی «نیزاوایسیمایا گازیه تا» را در تاریخ 14 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: قزاقستان امکان استقرار شرکتهای خارجی که روسیه را ترک کرده اند فراهم میکند. کرملین این تصمیم را فاجعه بار جلوه نمی دهد. ممکن است قزاقستان حتی به کانالی برای «انتقال» کالاهای خارجی به فدراسیون روسیه نیز تبدیل شود. این به نفع اروپا نیز است. طبق ارزیابی مدرسه عالی اقتصاد، تولید کنندگان اروپایی ممکن است در تنگنای میان تقاضای پایین و بهای افزایش یافته مواد خام تحت فشار قرار بگیرند. همان طور که مرکز آمار اروپا روز پنج شنبه اعلام کرد، سهم روسیه از کالاهای صادراتی اروپا، «کالا» 4 درصد

² <https://russiancouncil.ru/analytics-and-comments/analytics/arabskiy-gazoprovod-v-peripetiyakh-blizhnévostochnoy-politiki/>

³ <https://russiancouncil.ru/analytics-and-comments/analytics/druzhba-tsennnee-soyuza/>

است. اما این دهها میلیارد یورو می شود. تکرار جزئی سناریو سریلانکا برای کشورهای اتحادیه اروپا دائماً کمتر خیالی می شود.⁴

روزنامه «نیزاویسیمایا گازیه تا» مطلب با عنوان: «آمریکا ایران را در از سرگیری گفتگو به عجله و می دارد.» نوشته گنادی پتروف را در تاریخ 14 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در جریان سفر به اسرائیل رویکرد خود در رابطه با ایران را مشخص کرد. از یک سو او بیانیه ای را امضاء کرد که به عنوان تهدید علیه ایران به نظر می رسد. از سوی دیگر او اظهاراتی را بیان کرد که از آن اینطور برداشت می شود که آمریکا روی ادامه مذاکرات درباره «توافقتنامه هسته ای» حساب می کند و منتظر است که ایران گام اول را به سمت غرب بردارد. به نظر کارشناسان، به احتمال زیاد نباید انتظار پیشرفت در پروسه مذاکرات در آینده نزدیک را داشت... رئیس جمهور آمریکا به گفتگو درباره موضوع ایران در عربستان سعودی ادامه خواهد داد. در ایران نیز منتظر ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه هستند. او 19 ژوئیه در ایران خواهد بود و با ابراهیم رئیسی، همکار ایرانی خود و همچنین با رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه مذاکره خواهد کرد. بعید است که این دو رئیس جمهور به سرنوشت «توافقتنامه هسته ای» نپردازند، [توافقتنامه ای] که خیلی از چیزها به موفقیت مذاکرات راجع به آن بستگی دارد، در وهله اول اینکه آیا نفت ایران وارد بازار جهانی خواهد شد و بدین ترتیب قیمت طلای سیاه را پایین خواهد آورد یا نه. این به نفع آمریکا است، اما بعید است که به نفع روسیه باشد.⁵

روزنامه «کامرسانت» مطلب با عنوان: «در مقابل ایران مقاومت خواهند کرد.» نوشته ماریانا بلنکایا را در تاریخ 14 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: اسرائیل و آمریکا بیانیه راجع به مشارکت راهبردی را امضاء کردند که از جمله مقابله با ایران در مسیر ساخت سلاح هسته ای را مدنظر دارد. این مهمترین نتیجه سفر جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا به اسرائیل بود. ارزیابی اوضاع بین المللی نیز از قلم نیافتاد: طرفین از چالش های جهانی، نظیر امنیت غذایی و اوضاع اکراین ابراز نگرانی کردند. سایت اسرائیلی Walla پیش از مذاکرات با استناد به منابعی در هیأت آمریکا ادعا کرد که پرزیدنت

⁴ https://www.ng.ru/economics/2022-07-14/1_8487_kazakhstan.html

⁵ https://www.ng.ru/world/2022-07-14/6_8487_iran.html

بایدن از یائیر لاپید، نخست وزیر اسرائیل تقاضا خواهد کرد تا ارسال تسلیحات دفاعی به اکراین را آغاز کند. اسرائیلی ها تا کنون با قاطعیت از انجام این کار امتناع کرده اند تا روابط با مسکو را خراب نکنند. از جمله اسرائیل به آلمان اجازه نداد که موشک های ضد تانک که بر اساس فناوری و لیسانس اسرائیل تولید می شوند را به اکراین عرضه کند. حداکثر کاری که اسرائیلی ها انجام داده اند، ارسال کلاه و جلیقه ضد گلوله برای اکراینی ها بوده است. در این اثنا میخائیل باگدانوف، نماینده ویژه رئیس جمهور روسیه در امور خاورمیانه و شمال آفریقا و معاون وزیر خارجه روسیه به روزنامه نگاران اعلام کرد: طرف روسی روی این حساب می کند که اسرائیل در صورت درخواست آمریکا در خصوص ارسال سلاح به اکراین، حکیمانه و درست واکنش نشان بدهد.⁶

«لابی اسرائیلی در آمریکا: نگهبان پیوندهای ناگسستگی» عنوان مطلبی است به قلم آندری کلکیف که روزنامه «کامرسانت» در تاریخ 10 ژوئیه 2022 منتشر کرده است. AIPAC چگونه توانست به بزرگترین بازیگر صحنه سیاسی آمریکا تبدیل شود. انسان های شایسته می کوشند درباره لابی اسرائیل در آمریکا صحبت نکنند. این موضوع مدتهاست که به اشغال راستهای افراطی، ضدصهیونیست ها، مبلغان ترور و صرفا افرادی که اشتیاق شدید به تئوری های توطئه دارند، درآمده است. با این حال این لابی وجود دارد. سال گذشته این لابی 71 ساله شد. در این مطلب تاریخچه آن مورد مطالعه قرار می گیرد...⁷

روزنامه «راسیسکایا گازیه تا» گزارش با عنوان: «والری ویژوتوویچ: روحیه اجتماعی روسها تقریبا به بضاعت مالی وابسته نیست.» نوشته والری ویژوتوویچ، تحلیلگر سیاسی را در تاریخ 14 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: اکثریت قاطع روسها (74 درصد) اعلام کردند که اقدامات مقامات باعث نارضایتی یا انزجار آنها نمی شود. این نتیجه نظرسنجی است که در ماه ژوئن توسط بنیاد «نظر جامعه» انجام شده است. میزان محبوبیت ولادیمیر پوتین 1 درصد افزایش یافت و به 81 درصد رسید. 79 درصد شهروندان روسیه به رئیس جمهور اعتماد دارند و 12 درصد اعتماد ندارند. اکثریت شهروندان (55 درصد) نتایج کار دولت را مثبت ارزیابی می کنند و 23 درصد نظری مخالف این دارند.

⁶ <https://www.kommersant.ru/doc/5460118?from=main>

⁷ https://www.kommersant.ru/doc/5457141?from=spend_time

جامعه‌شناسان همچنین کاهش روحیات مضطرب در جامعه را مشاهده می‌کنند. به نظر 54 درصد پرسش‌شوندگان، هم اکنون روحیات آرام در جامعه برتری دارد. پاسخ «روحیات مضطرب» کلا 43 درصد را از آن خود کرد...⁸

مجله «روسیه در سیاست گلوبال» یادداشت با عنوان: «جنبش عدم تعهد به تحریم: صربستان و ترکیه» نوشته دامیر اسلاموف، دانشجوی انستیتو روابط بین الملل دانشگاه فدرال قازان را در تاریخ 12 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می‌نویسد: صربستان و ترکیه رسماً نامزد عضویت در اتحادیه اروپا هستند. هر دو کشور به تحریم‌ها علیه روسیه نپیوستند با این هدف که توازن در روابط با هم‌مسکو و هم‌غرب را حفظ کنند. در عین حال آنها مدل‌های کاملاً متفاوتی را با فشار غرب را به نمایش می‌گذارند. در حالی که بلگراد امیدوار است بنشیند و منتظر پایان طوفان سیاسی بماند، آنکارا بالعکس روی کسب حداکثر سود برای خودش حساب می‌کند... ترکیه مدل فعال را می‌آزماید. آنکارا تمایل دارد از وضعیت موجود نفع حداکثری ببرد و می‌کوشد خدمات دیپلماتیک و انرژی خود را تحمیل کند و پلی بین روسیه و غرب شود. فقدان علاقه از سوی آمریکا برای ادامه‌ی تحمل سیاست خودسرانه آنکارا می‌تواند برای ترکیه مشکل شود. انتخابات سال 2023 در پیش است و این بدین معناست که شکاف برای متزلزل کردن ثبات سیاسی در داخل ترکیه برای آمریکایی‌ها پدید می‌آید.⁹

باشگاه بین‌المللی مباحثه‌ای «والدای» مطلب با عنوان: «بحران اکران به مثابه ماشه تحولات برای آلمان» نوشته آرتیوم سوکولوف، کارشناس باشگاه «والدای» را در تاریخ 14 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می‌نویسد: بحران اکران در روند جاری خود آزمون مهمی برای سیاست خارجی آلمان از منظر هدفگذاری می‌باشد. روند اوضاع برلین را به سمت همبستگی بدون قید و شرط ترانس‌آتلانتیکی می‌کشاند که نظم داخلی با کیفیتی جدید را طلب می‌کند. در عین حال این حرکت با خسارت‌های قابل ملاحظه اقتصادی بخاطر سیاست تحریم و رشد قیمت‌های حامل‌ای انرژی توأم است. فعلاً دولت آلمان به جز تدابیر صرفه‌جویی شدید، چیز دیگری برای پیشنهاد دادن به شهروندانش ندارد... خط مشی تقویت وحدت ترانس‌آتلانتیکی عرصه را برای مانور سیاستمداران آلمانی در اکران و اروپای شرقی محدود

⁸ <https://rg.ru/2022/07/15/prozhitochnyi-minimum-optimizma.html>

⁹ <https://globalaffairs.ru/articles/neprisoedinenie-serbiya-i-turcziya/>

خواهد کرد. حتی اگر درخواست برلین برای آتش بس نیز شنیده شود، تجربه غم انگیز توافقات مینسک موضع آلمان را به عنوان میانجی و ضامن حل و فصل بحران تضعیف خواهد کرد.¹⁰

¹⁰ <https://ru.valdaiclub.com/a/highlights/ukrainskiy-krizis-kak-trigger-peremen/>